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Nyomtatott és online sajtó 
 

Novák Katalin: Az emberi jogok érvényesítéséért folyamatosan küzdeni kell 
2023. november 21. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Magyar Hírlap, Index.hu, PannonRTV 

Az emberi jogok érvényesítéséért folyamatosan küzdeni kell, hogy a jogsértések különböző 

formái ne ismétlődhessenek meg - hangsúlyozta Novák Katalin köztársasági elnök kedden 

Budapesten azon a nemzetközi kerekasztal-beszélgetésen, amely a Nemzeti Közszolgálati 

Egyetem (NKE) és a Magyar ENSZ Társaság szervezésében jött létre az Emberi Jogok 

Egyetemes Nyilatkozatának 75. évfordulója alkalmából. Az államfő hozzátette, hogy a 

jogvédelem tekintetében minden országnak gondolkodnia kell a saját határain belüli helyzetről 

is és feltenni a kérdést, hogy valóban minden állampolgára számára érvényesülnek-e a 

legalapvetőbb emberi jogok. A női szerepvállalásról szólva fontosnak nevezte, hogy a nők 

nemcsak az üzleti és a tudományos életben, hanem a közéleti-politikai fellépésükkel is 

segíthetnek nemcsak a figyelemfelhívásban, hanem a konfliktusok elkerülésében és 

megoldásában egyaránt. Novák Katalin az iraki Erbílben és környékén egy évvel ezelőtt tett 

látogatását felidézve azt mondta: a biztonsági kockázatok miatt merésznek ítélt ott-

tartózkodása is arról győzte meg, hogy nem lehet felsőbbrendű emberi kultúrákról beszélni 

sem pénz, sem egyéb értékmérők alapján; a bajba jutott és kiszolgáltatott embereknek pedig 

segíteni kell. A kerekasztal-beszélgetésen a magyar államfőn kívül Nadia Murad Nobel-

békedíjas emberi jogi aktivista, Ghada Waly, az ENSZ bécsi, valamint a Kábítószer- és Bűnügyi 

Hivatalának (UNODC) igazgatója, valamint Bogyay Katalin, a Magyar ENSZ Társaság elnöke 

vett részt. 

 

Bizalmat kapott Robert Fico kormánya 
2023. november 21. – MTI, hirado.hu, Demokrata, korkep.sk, ma7.sk 

Jóváhagyta a szeptember végi választások eredményeképpen létrejött pozsonyi parlament 

kedden a még a múlt héten vitára előterjesztett kormányprogramot, és ezzel bizalmat szavazott 

Robert Fico új, immáron negyedik kabinetjének. A kormányprogramra a 150 fős pozsonyi 

törvényhozás 78 képviselője mondott igent, és 65-en nemet a jelen lévő 143 képviselő közül. A 

Robert Fico vezette Irány (Smer-SSD), a Peter Pellegrini vezette Hang (Hlas-SD) és az Andrej 

Danko vezette Szlovák Nemzeti Párt (SNS) alkotta hármas kormánykoalíciónak 79 képviselője 

van a parlamentben. A parlamenti vita és a kormányprogram jóváhagyása négy napig tartott, 

és több mint hetven képviselő szólalt fel rajta. Robert Fico a kormányprogram parlamenti 

bemutatásakor a jövőbeli kilátásokról szólva "göröngyös", de az életszínvonal emelését célzó 

útról beszélt, illetve leszögezte: kormánya "mind a négy égtáj irányába nyitott" szuverén 

külpolitikát folytat majd. A Fico-kabinet programnyilatkozatát a vita során a parlamenti 

ellenzék leggyakrabban arra hivatkozva bírálta, hogy szerintük kevés konkrétumot tartalmaz. 

A dokumentumot részben hasonlóképpen - konkrétumokat hiányolva - minősítette a felvidéki 

magyar párt, a választásokon a parlamenten kívül rekedt Szövetség is, amelynek elnöke, Forró 

Krisztián a ma7.sk felvidéki magyar hírportálnak úgy nyilatkozott: úgy tűnik, a nemzeti 
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közösségek kérdése ennek a kormánynak sem fog a prioritásai közé tartozni, s 

bebizonyosodott, hogy Szlovákiában a felvidéki magyar közöség megmaradása csak a 

Szövetségnek fontos. 

         
Nem fest optimista képet a magyar közösség számára a közigazgatási átszervezés 
2023. november 21. – maszol.ro 

„Amit a közigazgatási átszervezésről most tudunk, egyáltalán nem fest optimista képet a 

magyar közösség illetően” – jelentette ki Cseke Attila, az RMDSZ szenátusi frakcióvezetője. Az 

Erdély Tv 24 plusz című műsorában rámutatott, az 1996-os szlovák közigazgatási átszervezés 

Felvidéken tapasztalt áldozataihoz lehet hasonlatos az Erdélyt érintő új megyésítés is. Cseke 

Attila, az RMDSZ volt közigazgatási minisztere, a szövetség szenátusi frakcióvezetője nem 

optimista az elmúlt napokban meglebegtetett közigazgatás átszervezés magyar közösségre 

gyakorolt hatását illetően. Hangsúlyozta: fontos időszak lesz a következő választási év, hiszen 

a kisebbségek érdekképviselete kiemelt szerepet tölthet be az átszervezés 

megakadályozásában. Az elmúlt években a román politikum kétszer is próbálkozott a 

közigazgatási átszervezéssel, mindkét alkalommal az RMDSZ-nek sikerült ezt megakadályozni. 

Emlékezetett arra, hogy az 1996-os szlovák közigazgatási átszervezés a magyar képviselők 

ellenvetését figyelmen kívül hagyva történt, a határvonalak átrajzolásával pedig a magyar 

érdekképviselet kikerült a megyék közigazgatási vezetéséből. 

 

Kolozsvár: visszakerült méltó helyére a Mária-oszlop, egyelőre nem lehet 

megcsodálni 
2023. november 21. – MTI, maszol.ro, Krónika 

Visszahelyezték kedden eredeti belvárosi helyére a kommunizmus idején elköltöztetett barokk 

fogadalmi szobrot, a Mária-oszlopot Kolozsváron. Bár a munka befejezéséig letakarták a 

szobrot, a kolozsváriak hamarosan megcsodálhatják a műalkotást. A projektet november 

végéig be kell fejezniük, a Farkas utca és Egyetem utca felújítása tavaly januárjában kezdődött 

és már több mint 10 hónapja el kellett volna készülni a munkával. A fogadalmi szobor 

újjáépítése 90 százalékban készült el, ezután az utolsó simítások következnek. A következő 

lépés a három angyalka és ampolna visszahelyezése, és ezzel egyidőben az állványzat bontása, 

hogy a felkerülő elemek ne sérüljenek. Utána egy utolsó retus és a védőkezelés következik. 

Utóbbira csak akkor kerülhet sor, ha kiszáradt az emlékmű. Egyébként az eredeti Mária-szobor 

nagyon rossz állapotban van, ezért megóvása érdekében a Szépművészeti Múzeumban marad 

megőrzésre. Tudni kell, hogy a szobrászati elemek nagy részéről másolat készült, ezek kerütek 

ki a köztérre. A restaurálást, újjáépítést vezető Kiss Zoltán Árpád korábban ismertette: a 

főalakról, Szűz Máriáról és a három angyalkáról hiteles másolat, a három ampolnából a javított 

eredeti változat kerül ki a térre. Az eredeti talapzat és oszlop néhány eleme is cserére szorult, 

de elmondása szerint ezek nem számottevők. 
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A magyar közösség problémáiról tájékozódott Háromszéken az amerikai 

nagykövetség 
2023. november 21. – maszol.ro 

A magyar kisebbség jogairól és a térség kényes kérdéseiről tárgyaltak háromszéki 

önkormányzati vezetők az amerikai nagykövetség képviselőivel. A sepsiszentgyörgyi 

találkozóról Antal Árpád polgármester és Tamás Sándor háromszéki tanácselnök számolt be 

közösségi oldalán. Tájékoztatásuk szerint az Alexandra Shema és Alexandru Climescu az 

amerikai nagykövetség politikai elemzőinek beszéltek a magyar közösség múltjáról, jelenéről 

és jövőbeli törekvéseiről, illetve tárgyaltak a jövő évi választásokról és Románia közigazgatási-

területi átszervezéséről, de olyan „kényes kérdések” is szóba kerültek, mint a magyar nyelv 

használata és a közösség szimbólumai. „A térség összes kényes kérdését érintettük, valamint 

kitértünk a román állam és a magyar közösség viszonyára, az elmúlt időszakban tapasztalt 

kedvezőtlen fejleményekre, az erősödő magyarellenességre. Elmondtuk, hogy az 

igazságszolgáltatás felhasználásával fordítják vissza, nyirbálják meg jogainkat a nemzeti 

szimbólumok, a nyelvhasználat és a visszaszolgáltatás terén”, számolt be egyöntetűen Antal 

Árpád és Tamás Sándor. 

        
 

Ógyallára látogattak a kitelepített családok leszármazottai 
2023. november 21. – felvidek.ma  

Az Osztrák-Magyar Monarchia romjain 1918-ban létrejött Csehszlovákiában a tiszta szláv 

állam megteremtésén fáradozó kormánynak a magyar kisebbség felszámolására más, kevésbé 

direkt módszereket kellett találnia. A második világháború után újjáalakult országban az 1945. 

április 5-ei kassai kormányprogram a magyarokat és a németeket kollektívan tette felelőssé az 

ország “felbomlasztásáért”. Az 1945. júniusi potsdami konferencián a nagyhatalmak nem 

engedélyezték a magyarság egyoldalú kitelepítését, csak a lakosságcserét. Az 1946. február 27- 

én Budapesten aláírt lakosságcsere-egyezményt a magyar parlament 1946. május 14-én 

cikkelyezte be. A lakosságcsere 1947. április 12-én kezdődött és 1949. június 5-én fejeződött be. 

Bár a csehszlovák hatóságok 180 ezer magyar embert jelöltek ki szülőföldje elhagyására, végül 

76 ezernek kellett mennie. Nemzedékek nőttek fel azóta, a gátlástalan politika 76 év távlatából 

ma is képes arra, hogy az így-úgy behegedő sebeket újra feltépje. Az emlékezet maga az élet, 

melyet élő csoportok hordoznak, feladata nem a múlt újrateremtése, segítségével egyén és 

közösség saját önazonosságához jut közelebb. A közelmúltban a lakosságcsere folytán az 

Ógyalla melletti Bagotáról (1971-ben Ógyallához csatolták, ezzel egyidőben az egyesített község 

városi rangot kapott) kitelepített családok tagjai és azok leszármazottai látogattak őseik 

földjére, ahol a Csemadok Ógyallai Alapszervezet vezetői Katalin és Varga Jakab Edit nagyon 

szép és megható programokat, szerveztek számunkra, a város vezetőinek a közbenjárásával. 
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Töltse ki a magyar diákok helyzetéről szóló kérdőívet! 
2023. november 21. – felvidek.ma  

A Szlovákiai Magyar Középiskolások Szövetsége működése során többször is kapott tagjaitól 

visszajelzéseket az oktatás területén fellépő problémákról. Éppen ezért határozták el, hogy egy 

kérdőívvel felmérnek három területet (diákönkormányzatok helyzete, szlováknyelv-oktatás, a 

NIVAM magyarok irányában végzett tevékenysége), feltárva a lehetséges gondokat. „Terveink 

szerint a beérkezett válaszokat figyelembe véve elkészítünk egy megoldási tervezetet, amit 

majd bemutatunk az Oktatásügyi Minisztériumnak. Ahhoz, hogy a felmutatott javaslatot 

komolyan vegyék, az kell, hogy a lehető legtöbben vegyenek részt a kezdeményezésben, hadd 

legyen egyértelmű, hogy valóban ez a magyar diákok elsöprő többségének véleménye. Úgy 

véljük, rendkívül fontos, hogy az ifjúság hangja is meg legyen hallgatva, hiszen ők érzékelik a 

leginkább az oktatást érintő problémákat. Ezért bátorkodunk felszólítani minden szlovákiai 

magyar középiskolást, hogy fejtse ki ő is a véleményét, és tegyen a jobb oktatásért és ifjúsági 

életért!” – áll a közleményben. 

 

November 30-ig várják a szavazatokat a Kaszás Attila-díj idei jelöltjeire  
2023. november 21. – felvidek.ma  

Több mint négyezer szavazat érkezett az első két hétben a Kaszás Attila-díj 2023‑as jelöltjeire. 

Még tíz napig szavazhat a közönség Nagy Cilire, Csankó Zoltánra, Fehér Lászlóra és Fila 

Balázsra. A díjat december 5-én, ünnepélyes keretek között a Vígszínházban adják majd át. 

„Csodálatos erő, amikor egy közösség, egy társulat valaki mögé áll, és felterjeszti őt egy díjra” 

– mondta Rátóti Zoltán, a Nemzeti Színház stratégiai igazgatója a szavazás indításának napján, 

hozzátéve: a díj névadójának, Kaszás Attilának nagyon erős közösségteremtő ereje volt, 

személyiségével hatni tudott a kollégáira. A Kaszás Attila-díj éppen ezért a magyar nyelven 

játszó színművészek szakmai és emberi elismerésén túl a színművész szellemi hagyatékának 

ápolását is szolgálja. Idén összesen negyvenegy társulat jelölte egy-egy tagját a díjra, a jelöltek 

maguk közül választották ki azt a négy színművészt, aki továbbjutott az utolsó, harmadik körbe. 

A közönség Nagy Cili, a szombathelyi Weöres Sándor Színház művésze, Csankó Zoltán, a Győri 

Nemzeti Színház idén harmadjára jelölt színművésze, Fehér László, a Forte Társulat tagja, 

valamint Fila Balázs, a József Attila Színház művésze közül választja ki a Kaszás Attila-díj 

2023-as nyertesét. Az ezer szálon Veszprém megyéhez kötődő Nagy Cili színészi karrierje a 

zalaegerszegi Nádasdy Kálmán Színészképző Stúdióban kezdődött, ahonnan már kisebb 

szerepeket is kapott a helyi Hevesi Sándor Színház színpadán. 2002-ben Budapesten folytatta 

tanulmányait, ekkor vették fel Színház- és Filmművészeti Egyetemre. Az egyetem elvégzése 

után rögtön a Nemzeti Színházhoz került, 2010-től pedig a szombathelyi Weöres Sándor 

Színház társulatának állandó tagja. 

 

Elhunyt Száraz József, Udvard egykori polgármestere 
2023. november 21. – Új Szó  

Életének 80. évében november 20-án elhunyt Száraz József, Udvard egykori polgármestere. 

Farkas Tibor, Udvard jelenlegi alpolgármestere a következőképpen jellemezte munkásságát: 
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„Udvard község egykori polgármestere, az MKP volt országos elnökségi tagja, járási és kerületi 

elnöke, megyei képviselője, későbbiekben a Csemadok volt országos elnöke (2003–2006). A 

rendszerváltást követően elsőként törte meg a félelem jegét, és indította el a kitelepített 

felvidékiek felkutatását, hazahívását, számukra méltó emlékmű állítását. Polgármestersége 

alatt Udvard látványos fejlődésen ment keresztül”. Száraz József volt a rendszerváltást 

követően az első, demokratikus módon megválasztott polgármester és egy évtizeden (1992–

2002) keresztül vezette az Érsekújvári járás egyik legnagyobb községét. Egyaránt a szívügyének 

tartotta a község folyamatos fejlesztését és a történelmi hagyományok ápolását. A 2021-ben 

elhunyt Kusy Károly alpolgármesterrel, a Csemadok Udvardi Alapszervezetének sokéves 

elnökével együtt olyan vezetése volt a községnek, amely nem ismert akadályokat. 

   
Tartományi választások: A VMSZ átadta választási listáját 
2023. november 21. – Vajma.info, PannonRTV, Magyarszo.rs 

A mai napon, november 21-én 00.10 órakor a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) átadta a 

választási listáját a december 17-ei tartományi választásokra – tájékoztatott a Tartományi 

Választási Bizottság. Dr. Pásztor Bálint, a VMSZ ügyvezető elnöke közösségi oldalán arról 

tájékoztatott, hogy akárcsak az országos választások esetében, itt is a 6-os számmal adta át 

tartományi választási listáját a Vajdasági Magyar Szövetség. Éjfél után tíz perccel benyújtották 

a Vajdasági Magyar Szövetség – Elnökünkért, közösségünkért, a jövőért! elnevezésű választási 

listáját, amelyet 6526 polgár támogatott – áll a választási bizottság közleményben. 

 

Dr. Pásztor Bálint: A tartományin is 6-os rajtszámmal 
2023. november 21. – PannonRTV 

6-os számmal adta át tartományi választási listáját a Vajdasági Magyar Szövetség, tette közzé 

közösségi oldalán dr. Pásztor Bálint. A lista élén Juhász Bálint áll, amelyet további 119 tettre 

kész magyar polgártársunk követ - tette hozzá. A bejegyzésében VMSZ megbízott elnöke úgy 

fogalmaz, külön bizakodásra ad okot, hogy mindössze négy óra alatt 6526-an írtak alá a 

szükséges 2000 fő helyett. A VMSZ a vajdasági magyar összefogást és a vajdasági autonómiát 

képviselve indul a megmérettetésen - írja dr. Pásztor Bálint. 

 

A magyar érdekképviseletért 
2023. november 21. – Magyarszo.rs 

Az előrehozott választások közeledtével a Vajdasági Magyar Szövetség a legnagyobb 

településeken is megfordul, ugyanakkor a legkisebbeket sem hagyja ki a sorból. Minden 

magyarok lakta városban és faluban jólesik az embereknek, hogy mindenki egyaránt fontosnak 

érezheti magát, és a lakossági fórumokon a személyes találkozások alkalmával közvetlenebb 

hangnemben is beszélgethetnek a politikusokkal, akik az ő érdekeiket képviselik. 

Magyarkanizsán kedden tett látogatást dr. Pásztor Bálint, a VMSZ megbízott elnöke, és vele 

tartottak a környező települések VMSZ-es politikusai, valamint a köztársasági és a tartományi 

választási listán szereplő jelöltek is. Dr. Pásztor Bálint meglátogatta a helyi rádiót, ahol 
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stúdióbeszélgetést rögzítettek vele, amelyben hangsúlyozta a közelgő választásokon való 

részvétel fontosságát. 

 

Együtműködéssel megvalósulnak a célok 
2023. november 21. – Magyarszo.rs, PannonRTV 

Mezőgazdasági lakossági fórumot tartott hétfőn a Vajdasági Magyar Szövetség szenttamási 

községi szervezete, amelyre meghívást kapott Kovács Elvira, a VMSZ alelnöke, Ótott Róbert, 

tartományi mezőgazdasági titkárhelyettes, dr. Molnár Viktor, a Tartományi Mezőgazdasági-

fejlesztési Alap igazgatója és Juhász Attila, mezőgazdasági államtitkár. A lakossági fórumot 

megelőzően a vendégek a helyi eredményekről hallhattak összefoglalót, megtekintették a Jovan 

Jovanović Zmaj iskolában működő napközit, egy könyvelői irodát és jártak egy helyi termelőnél 

is. Az iskola napközijében Kraszulyák Kuszli Melinda ügyeletes tanító elmondta, reggel fél 7-

től délután fél 5-ig fogadják a diákokat, a szülők pedig úgy hozzák és viszik őket, ahogyan azt a 

munkabeosztásuk engedi. 

 

A magyar nyelv és a szórvány napjáról emlékeztek meg Ürményházán 
2023. november 21. – PannonRTV 

A rendezvényre dr. Pásztor Bálint, a VMSZ megbízott elnöke is ellátogatott. Megtekintette a 

Bíró Agrár Kft. birtokán megvalósított legújabb fejlesztéseket, majd ellátogatott a Dositelj 

Obradović Általános Iskolába. Az ürményházi Bíró család mezőgazdasággal foglalkozik már 

évtizedek óta. Munkájuk eredményét mindig a fejlesztésre fordították, de a Prosperitati 

Alapítvány pályázatának köszönhetően sikeresen tudták fejleszteni családi vállalkozásukat. Az 

idei újvidéki Nemzetközi Mezőgazdasági Kiállítás aranyserlegének innovációs nyertese, 

valamint a Magyarország legszebb birtoka elnevezésű verseny határon túli kategóriájának 

tavalyi fődíjasai lettek. 

 

„Ada község a gazdaságfejlesztési program legnagyobb nyertese" 
2023. november 21. – PannonRTV 

Megújult iskola, sikeres vállalkozók, jelentős beruházások. Oktatási intézményeket látogatott 

meg tegnap Juhász Bálint, a VMSZ Intézőbizottságának elnöke Ada községben. A moholi 

Novak Radonić Általános Iskolában 380 diák jár. Az intézményben vizesblokkot építettek ki és 

tantermek lettek korszerűsítve, mintegy 3 millió dinár értékben. Az adai Cseh Károly Általános 

Iskola két épületére 42 millió dinárt tudtak az illetékesek fordítani, tartományi forrásból. 

Megoldódott a központi fűtés problémája, megújult az épület. Valamint a másfél évvel ezelőtt 

megrongálódott tornaterem felújításáról is szó esett. 
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Lélegeztetőgépeket adott át az Ökumenikus Segélyszervezet Ukrajnának 
2023. november 21. – Kárpátalja.ma 

Mintegy 100 darab lélegeztetőgépet adott át az Ökumenikus Segélyszervezet a magyar 

kormány jóvoltából Lembergben november 20-án. A Tv21Ungvár közlése szerint az eszközöket 

olyan ukrán kórházakba juttatják el, melyek többsége a frontvonal közelében helyezkedik el. A 

Dnyipropetrovszk, Donyeck, Ivano-Frankivszk, Ternopil, Herszon, Kijev, Odessza, Mikolajiv, 

Zaporizzsja, Harkiv és Lemberg megyei egészségügyi intézményekbe kerülő lélegeztetőgépek 

átadásáról októberben írt alá Kijevben együttműködési megállapodást Lehel László, az 

Ökumenikus Segélyszervezet elnök-igazgatója és Viktor Ljasko, ukrán egészségügyi miniszter. 

Az orvosi eszközök összköltsége 3 millió euró. 

 

Kárpátaljai magyar állatorvosok a MÁVSZ szakmai konferenciáján 
2023. november 21. – karpataljalap.net 

A Magyar Állatorvosok Világszervezete (MÁVSZ, World Organization of Hungarian 

Veterinarians) 1997-ben alakult meg azzal a céllal, hogy a világ bármely táján élő magyar 

állatorvos kollégák szakmai és kulturális kapcsolatrendszerét kiépítse és fenntartsa, a magyar 

állatorvosi hagyományokat megőrizze és továbbfejlessze, az állatorvosok társadalmi helyzetét 

megismertesse és javítsa, illetve az állatorvosi kart és tagjainak érdekeit megvédje. Ez az 

anyaországban és a világ más országaiban élő magyar állatorvosok által életre hívott szervezet. 

A szakmai tanácskozások elsődleges célja az egyes országok közötti technikai és szakmai rések 

feltöltése, továbbá a közös reagálás és fellépés a felmerülő gazdasági, társadalmi, járványügyi 

problémák kapcsán. A MÁVSZ országhatárokra és állampolgárságra való tekintet nélkül, a 

meglevő állatorvos-szervezetek és -intézmények bevonásával és támogatásával, valamint a 

mindenkori politikai hatalomtól függetlenül igyekszik megvalósítani a céljait. A világszervezet 

további kitűzött céljai között szerepel többek között a tagok kezdeményezésére szakmai és 

területi szervezetek létrehozása, céljaik megvalósításának segítése, a világban bárhol élő, 

magukat magyarnak valló állatorvosok név- és címjegyzékének összeállítása és naprakész 

vezetése. A nem magyar állatorvosok és nem állatorvosok számára is nyitott a szervezet, ők a 

MÁVSZ pártoló tagjai lehetnek. 

 

Szent Erzsébet-napi zarándoklat Kassára 
2023. november 21. – Kárpátalja.ma 

Kassai zarándoklaton vettek részt a Beregszászi Római Katolikus Egyházközség hívei 

november 18-19-én. A résztvevők azért indultak útnak, hogy méltóképpen emlékezzenek meg 

Árpád-házi Szent Erzsébetről, a világ egyik legismertebb női szent királynőjéről, és 

közbenjárását kérjék a róla elnevezett kassai dómban. Az ünnepre már szombaton délutántól 

különböző programokkal készültek, melyre szeretettel meghívták a kárpátaljai vendégeket is. 

Először Legeza László CGZ tartott előadást „A hit védelme napjainkban” címmel, melyet 

egyházzenei instrumentális műsor követett a Kelet-szlovákiai Múzeumban. Végül dr. 

Frivaldszky János, budapesti egyetemi tanár „Isten, haza, család” című előadását hallhatták a 

résztvevők. 
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Műfüves focipálya létesült Szernyén 
2023. november 21. – KISZo.net 

Egy álmunk teljesült, olvasható a Szernyei Futball Iskola közösségi oldalán. Az örömteli 

esemény apropója az volt, hogy a településen műfüves pályát avattak, ami már nagyon régóta 

dédelgetett álom volt Szernyén. A pályaavatásra az elmúlt hétvégén került sor, s bár az időjárás 

nem volt kegyes a szervezőkhöz, a roppant lelkes gyerekek kedvét semmi sem szeghette. 

„Elkészült, mert hittünk benne! Megcsináltuk” – summázza a beruházást a Szerneyi Futball 

Iskola Facebook oldala. Tar Endre, a helyi ifjúsági együttes szakmai irányítója lapunknak 

elmondta, elsősorban a Bátyúi kistérség (ahova Szernye is tartozik) polgármesterét, Dmitro 

Taranenkót illeti köszönet a létesítményért. Elismerés illeti továbbá Baksa Sándor helyi 

vállalkozót, Tóth Andrea iskolaigazgatót és Simon Diana helyi vállalkozót, a Focisuli vezetőjèt, 

akik végig hittek ebben az ügyben, és rendkívül sokat tettek, hogy a lurkók legnagyobb örömére 

elkészülhessen ez a szép létesítmény, ami villanymegvilágítással is fel van szerelve. 

 

Kétszáz éves a ráti református templom 
2023. november 21. – KISZo.net, Karpat.in.ua 

Az alkalom a ráti református gyülekezet hittanosainak ünnepi műsorával vette kezdetét. Isten 

igéjét Zán Fábián Sándor püspök hirdette, aki a prédikációjában kiemelte, ezekben a vészterhes 

időkben hatalmas megtartó ereje van a közösségeknek, az imádságnak és a biztató szavaknak, 

mert ezek segítenek átvészelni a viszontagságokat. „Hálával telt szívvel gyűlhetünk itt össze, 

van miért köszönetet mondanunk. Száz évvel ezelőtt jött létre a Kárpátaljai Református 

Egyházkerület és kétszáz évvel ezelőtt épült fel a ráti református hívek temploma. Viharos 

évszázad áll mögöttünk, de mindezek ellenére Isten megtartott bennünket. Sokszor ártottak 

nekünk, de az Isten hatalma, szeretete erősebbnek bizonyult minden ellenségnél. Hálásak 

lehetünk e templomért, s ennek építőiért. Mindazokért, akik nemzedékről nemzedékre 

továbbadták a hitet, gondot viseltek az Úr hajlékáról, mely arra hivatott, hogy itt az Isten nevét 

magasztalják és segítségül hívják. Sokan jártak itt gyásszal a szívükben, de olyanok is, akik a 

gyógyulásért könyörögtek vagy a 79 évvel ezelőtt a sztálini lágerekbe elhurcoltak hazatéréséért 

fohászkodtak” – mondta Zán Fábián Sándor. 
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. november 21. – Kossuth Rádió 

 

Miért kell reziliensnek lenni egy vállalkozónak, és miért kell hangsúlyozni, hogy milyen 

értékteremtésben vesz részt? Ne törjék magukat, elmondom a megfejtést. Ezzel ma meg lehet 

alapozni egy sikeres vállalkozást. Ez az elmélet, amit a Közép-európai Gazdaságfejlesztési 

Hálózat (a CED), valamint a Szent György Menedzser Klub szervezésében oktattak 250 

résztvevőnek. Idén negyedik alkalommal rendezték meg Marosvásárhelyen a Kárpát-medencei 

Magyar Vállalkozói Konferenciát.  

 

Falugazdász-hálózat működtetés, látványműhely, gazdasági képzés, termékbemutató csak 

néhány abból a széles palettából, amelyet a gyergyószentmiklósi Caritas Vidékfejlesztés kínál. 

Leginkább a fiatalok képzését segítik, hogy akár egy külföldi tanfolyam elvégzése után otthon 

kamatoztathassák tudásukat.  

 

A cseppkőbarlangjáról, fazekasságáról híres Sebes Körös völgyi településen csökken az amúgy 

is szórványban élő magyarság száma. Ám még mindig van magyar tannyelvű oktatás a faluban, 

ahol 20 éve tevékenykedik a Pro Rév Egyesület: különböző közösségi rendezvényeikkel 

jelentősen hozzájárulnak a térségben élő magyar közösség megerősítéséhez.  

 

Kárpátaljai, magyarországi és más Kárpát-medencei szakemberek részvételével rendezték meg 

Beregszászon a GULÁG-GUPVI Kutatók Nemzetközi Fórumát. Az emlékkonferenciát 

november 17-én az Európa-Magyar Házban szervezte meg a Szolyvai Emlékparkbizottság, a 

Kárpátaljai Magyar Művelődési Intézet és az Ungvári Nemzeti Egyetem Ukrán-Magyar 

Oktatási-Tudományos Intézetének Magyar Történelem és Európai Integráció Tanszéke.  

 

Makovecz Imre-emléktáblát lepleztek le a temesvári Új Ezredév Református Központban. Az 

alkotó, a temesvári születésű Vetró András szobrászművész elmondta: a domborműves 

emléktáblát eredetileg Kolozsvárra készítette, de Temesváron talált befogadásra. A 90 

százalékban elkészült épületegyüttes kezdeményezője, Tőkés László püspök bölcs 

építőmesternek nevezte Makovecz Imrét.  

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Gyimesbükk Csíkszeredától több mint 30 kilométerre, a Tatros folyó felső szakaszán, a 

Gyimesi-szoros alsó kijáratánál fekszik. A történelmi Magyarország legkeletibb települése.  „ A 

gyimesieket itt a völgyben, maga az isten szeretete, és az istenben való bizalom itatta át” – 

mondja Salamon József plébános.   Ezt bizonyítja az is, hogy jelenleg az 1976-ban épített 

templom felújításán fáradoznak Salamon József vezetésével.   


